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گفت وگو
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3 بازار سرمایه و بانک

نگران بازتوزیع درآمد ایجاد شده از محل حذف این ارز هستم  
حذف ارز 4200 تومانی موجب تورم شدید خواهد شد

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی موجب 
تورم شدید خواهد شــد گفت: نگران بازتوزیع درآمد ایجاد شده از محل 

حذف این ارز هستم.
به گزارش اقتصادسرآمد، در حالی بررسی بودجه در مجلس شورای اسلامی 
تقریباً به اتمام رسیده اســت که برخی از کارشناسان اقتصادی معتقدند در 
اولین بودجه قرن آنطورکه دولت اعلام کرده بود کمترین تناسب با اصلاح 
ساختار رعایت نشده است و مجلس شورای اســلامی نیز به این موضوع 
توجه نکرده است. در شرایط حاضر ریشه اصلی مشکلات اقتصادی کشور 
را باید در ناکارآمدی و مشکلات ساختاری دولت و وابستگی اداره کشور به 
درآمدهای نفتی جست وجو کرد. بی شک رفع این ناکارآمدی مستلزم انجام 
اصلاحات بنیادین در تنظیم روابط و ســاختار مالی دولت و نظام برنامه و 

بودجه کشور است.
در این رابطه مهر منتشر کرد: درحالی که تداوم تحریم های ظالمانه و فشار 
شدید بر درآمدهای کشور زمینه کسر بودجه را ایجاد کرده، اصلاح ساختار 
بودجه، یکی از راهکارهای دولت برای عبور از این مرحله است که انتظار 
می رفت دولت سیزدهم که اولین بودجه قرن را تدوین کرده است بودجه ای 

با رعایت قوانین و ضوابط بالادست تدوین می کرد.
با توجه به این شرایط که گفته شد خبرنگار مهر به سراغ بیژن عبدی، یکی از 
کارشناس مسائل اقتصادی رفته است تا در خصوص بودجه سال جاری و 

اصلاحاتی که دولت وعده آن را داده بود جویا شود.

در ادامه بخش دوم این مصاحبه را ملاحظه می کنید.
یکی از مواردی که این روزها بسیار مطرح می شــود موضوع اخذ مالیات 
از افرادی اســت که درآمدهای نجومی دارند اما ثبت شــده نیست مانند 
اینفلوئنسرها و غیره به نظر شما آیا نمی شــود از این افراد مالیات گرفت؟ 

تاکی باید عمده درآمد مالیاتی از قشر کارمند باشد؟
به نکته خوبی اشاره کردید. هر بار که مسئولان امر خواستند از گروه هایی 
که فرار مالیاتی دارند مالیات اخذ کنند آنها با ترفند و جوسازی و ارتباطی که 
با شبکه های اجتماعی و رسانه های مختلف دارند سعی کرده اند با مظلوم 

نمایی بگویند که سهمشان را از درآمد مالیاتی پرداخت می کنند.
نکته ای که باید اشاره کرد این اســت این جماعت همواره دنبال راه کاری 

برای فرار از مالیات هستند.
مســئولان باید بدانند که مالیات را نمی توان با درخواست، خواهش و تمنا 
گرفت، چرا باید این گروه ها مالیات ندهند و دیگران باید جور آنها را بکشند 
که این خیلی ناجوانمردانه است. این موضوع باید در لایحه بودجه اصلاح 
می شد اما نشد.در دولت روحانی با صراحت می گفتند صلاح نمی دانیم که 
به حساب مردم سرک بکشــیم، چرا؟ صلاح نمی دانستند؟ مالیات در واقع 
شبکه بازتوزیع درآمد است که رقم آن کم نیست، پول که در بانک ها بلوکه 
نمی شود، یا وام می دهند، یا خانه می خرند، سرمایه گذاری می کنند، کارخانه 
می خرند، بالاخره یک کاری انجام می دهند، این دســت به دست شدن ها 

یعنی درآمد ایجاد شده، هر کسی که فعالیت می کند باید مالیات بدهد.
برای اصلاح این وضعیت چه باید کرد؟

برای اصلاح ساختار نظام مالیاتی چند اقدام لازم است. اولاً بانک مرکزی باید 
این اراده را داشته باشد که بخواهد شبکه بانکی دیتاهای افراد را شناسایی 
کند، این دیتا را در اختیار اداره مالیاتی قرار دهد و دستگاه های قضائی نیز در 

صورت عدم پرداخت ورود کنند. این بخشی از کار است.
بخش دیگر این است که اخذ مالیات با خواهش و تمنا صورت نمی گیرد. 
بلکه باید مشابه کشورهای دیگر در صورت عدم پرداخت مالیات حساب 
این افراد بلاک شود هر طور هست این مالیات باید به خزانه برگردد و اگر 
کسی ممانعت کرد با او به شدت برخورد شود. با چنین اقدامی خواهیم دید 

که دیگر کسی تخلف نمی کند.
یکی از موارد دیگر که قرار بود در بودجه نویســی رعایت شــود بودجه 

عملیاتی است آیا در بودجه سال ۱۴۰۱ این موضوع رعایت شده است؟
قرار بود بودجه به ســمت پروژه محوری برود، بر اساس اتفاق های واقعی 
که در اقتصاد می افتد که امســال هم صورت نگرفت، در اصلاح ساختاری 
قرار بوده بخشی اختیارات استانی استانداران چه به صورت استان مستقل 
و به صورت منطقه ای، این اتفاق نیفتاد، نه تقسیم بندی صورت گرفته و نه 
بودجه بر اساس آمایش سرزمین بوده، بلکه همچون سال های گذشته عمل 
شده است.نکته کلیدی دوم حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی است که نیتشان هم خیر 
است می خواهند جلوی رانت را بگیرند، اما واقعیت این است که با توجه به 
شبکه های عظیم انحصار در حوزه واردات و توزیع کالای اساسی انحصاری 

و وابسته به دولت است و به قدرت وصل است.
پنجره واحد تجــارت که از صفر تا صد ورود کالا تا زمانی که کالا دســت 
مردم می رســد قرار بود که این شــبکه نزدیک به ۱۰ تا ۱۵ زیرگروه داشته 
باشد که می بینیم این موضوع نیز رخ نداد. دولت گذشته فرض می کنیم که 
نیت داشت با ارز ارزان قیمت ۴۰۰ کالای ارزان دست مردم برساند، عدد و 
رقم هایی که بانک مرکزی و مرکز آمار ارائه می دهد، می گوید میزان افزایش 
تورم در کالاهایی که ارز ۴۲۰۰ گرفتند مثل دارو، گندم، علوفه، دانه مرغ و 
موارد مشابه نسبت به سایر کالاها مثل مسکن و زمین که رها شده بوده میزان 
تورم یک چهارم است، این آمار رسمی بوده و نشان می دهد که اولاً بی تأثیر 
نبوده، می گوئیم نیتشــان خیر بوده می خواستند کالای ارزان به دست مردم 
برسانند، اما نشد، تا آسیب شناسی نکنید نمی توان ارز را ۲۳ هزار تومان کرد، 
وقتی ارز ۴۲۰۰ بود به هزار و یک دلیل، اولاً اراده اش نبود، باور غلطی به اسم 
این که همه چیز را بازار و عرضه و تقاضا و بازار تعیین کند، عرضه و تقاضا 
قواعد خودش را دارد، وقتی می گویند عرضه و تقاضا فرض بر این اســت 
که بازار رقابتی کامل، ما فقط یک بازار نداریم، بازار ما بازار انحصار است و 
انحصارگر قیمت گذار است عرضه و تقاضا بی معنی است، فلان شرکتی که 
سهم عمده تجارت و انحصار واردات در اختیارش است ارز ۴۲۰۰ گرفته 
و می خواهد ۲۵ هزار تومان بفروشــد، هیچ کس جلودارش نیست، قانون 
ندارد، اگر نخواهد بدهد، محصولی را که آورده تخلیه نکنید، یا در انبار دپو 

کرده و توزیع نکند، چون همه چیز در انحصارش است.
الان موضوع حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مطرح است آیا الان باید دنبال حذف 

این ارز باشیم؟
دلار پایه تولید و گردش همه کالاها در کشور است، با آن حاشیه سود دلار 
انتظار داشته باشید که روی همه کالاها تورم ۴۰ تا ۱۰۰ درصدی روی قیمت 
بیاید، مردم کشش فشار جدید را ندارند، نکته دوم این که می گویند با یارانه 
جبران می کنیم، در دولت احمدی نژاد در عمل دیدند که گروه های نیازمند 
را درست شناسایی کنند، به همه دادند، بعد یکســری اعتراض کردند که 
سرمایه داران هم یارانه می گیرند و حقشان نیست که در نهایت آنها را حذف 
کردند، اما شاخص ها برای حذف شفاف نبود، بسیاری از کارمندان و افراد 
متخصص که حقشان است یارانه بگیرند حذف و محروم شدند، دیتاها هم 
شفاف نیست، عملًا رفتند سراغ قشرهای خاص، افرادی که تحت پوشش 
کمیته امداد و بهزیستی هستند، هنوز نسبت به آماری که اعلام می کنند شک 
دارم، اقشار متوسط زیادی هستند که می گویند یارانه نمی گیرند، شاید پولی 
که دولت قبل به مردم می داد فقط ۲۵ درصد جامعه را شامل می شد، اما منت 

آن را سر ۹۰ درصد مردم می گذاشتند.

 ممنوعیت بلوکه کردن بخشی
 از تسهیلات بانکی

مدیر روابــط عمومی بانک مرکزی در توئیتر نوشــت؛ 
رئیــس کل بانک مرکــزی از چند ماه پیــش و حتی در 
مصاحبــه بــا خبرنــگاران تاکیــد کــرد بانک ها حق 
ندارند مبلغی از تســهیلات را بلوکــه کنند.به گزارش 
اقتصادسرآمد، مصطفی قمری وفا مدیر روابط عمومی 
بانک مرکزی در توئیتر نوشت، رئیس کل بانک مرکزی 
از چند ماه پیش و حتی در مصاحبه با خبرنگاران تاکید 
کرد بانک ها حق ندارند مبلغی از تسهیلات را بلوکه کنند.
هر بانکی که به قوانین ابلاغ شــده بی توجهی کند و آن 
را رعایت نکند به هیئــت انتظامی بانک مرکزی معرفی 
می شود و با  متخلفان برخورد خواهد شد.از همان موقع 
نیز طی جلســات مختلف، اصلاح دســتورالعمل های 
مربوط به گذشته آغاز شد و عصر امروز نیز نتیجه نهایی، 
پس از تصویب در جلسه هیئت عامل بانک مرکزی برای 
اجرا به بانک ها ابلاغ می شود.انتظام بخشی و وحدت رویه 
درباره وثایق بانکی، دستور کار جدی بانک مرکزی است

چراغ سبز بانک مرکزی به مناطق آزاد 
برای ایجاد بانک آفشور

دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: بانک مرکزی درخواســت صدور مجوز تاسیس 
و فعالیت بانــک برون مرزی در مناطــق آزاد تجاری و 
صنعتی پس از سال ها قابل رســیدگی دانسته است.به 
گزارش اقتصادسرآمد، دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد 
اطلاعیه ای را منتشــر کرد که در آن آمده است: تاسیس 
بانک های آف شور، قانونی اســت که از ۲۰ سال پیش 
مطرح بوده و برای مناطق آزاد پیش بینی شده و در تمامی 
این ســال ها به علت های مختلف مغفول مانده اســت، 
اما این بار بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، پیرو 
مکاتبات صورت گرفته توســط دبیرخانه شــورایعالی 
مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و ویــژه اقتصادی مبنی بر 
درخواست صدور مجوز تاسیس و فعالیت بانک برون 
مرزی در مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی، پس از سال ها به 
صورت مکتوب این درخواست را قابل رسیدگی دانست.

این اطلاعیه می افزاید: تفاهماتی انجاد شد که درخواست 
بانک ها و موسســات مالی معتبر و خوشنام خارجی که 
دارای رتبه اعتباری مناسبی باشــند، برای تاسیس بانک 
برون مرزی )بانک آف شــور( در هر یک از مناطق آزاد 
تجاری ـ صنعتی اگر از طریق دبیرخانه شــورایعالی به 
بانک مرکزی ارسال شود، مورد بررسی و اقدام مقتضی 
قرار خواهد گرفت.در این اطلاعیه تاکید شده است: آف 
شور بانک تنها امکان فعالیت های خارج از مرز را دارند 
و در چارچوب سیســتم های بانکی بین المللی فعالیت 
می کنند و ایجاد آنها مشکلی در سیستم ارزی یا ریالی و 
همینطور ساختار داخل کشور ایجاد نمی کند و این اقدام 
مثبت بانک مرکزی، چراغ ســبزی برای ایجاد بانک آف 
شور در مناطق آزاد و بهره مندی کشور از مزایای مهم و 

کلیدی آن به شمار می رود.

 تأمین مالی بانک توسعه تعاون
 در بودجه 1401

بسطامی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در خصوص 
اینکه بر اســاس بند د تبصره ۲ قانــون بودجه ۱۴۰۰ 
دولت مکلــف به افزایش ســرمایه ۱۰ هــزار میلیارد 
ریالی بانک توســعه تعاون گردید که متأسفانه تاکنون 
محقق نشده اســت.به گزارش اقتصادسرآمد، علی اکبر 
بســطامی نماینده مردم ایلام، ایوان، چــرداول، مهران 
و ملکشاهی و سیروان در مجلس شــورای اسلامی و 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در گفتگو با خبرنگار 
پایگاه اطلاع رسانی توسعه تعاون گفت: در بحث منابع 
مالی در کشــور از دولتی تا خصوصــی، آنچه تاکنون 
مغفول مانده بحث اقتصاد تعاون است.وی با اشاره به 
آیه کریه »وَ تعَاوَنوُا عَلَی البْرِِّ وَ التَّقْوی« اظهار داشــت: 
برای اینکه نظام اقتصادی مبتنی بر مشــی قرانی داشته 
باشــیم، باید در اداره حکومت، اقتصاد مبتنی بر تعاون 
بیش ازپیش مطمح نظر مســئولین باشدبسطامی با بیان 
اینکه هم اکنون در دولت ســیزدهم، توسعه طرح های 
تعاونی و مردم پایه مورد توجه دولــت و اقتصاددانان 
و طراحان اقتصادی است، ادامه داد: این طرح ها دارای 
درآمد پایدار اســت و می تواند باعث توســعه متوازن 
در سطح کشور شودوی توســعه اقتصاد تعاونی ها را 
نیازمند همکاری دو بخش وزارت کار و وزارت اقتصاد 
دانست و گفت: بایســتی این دو بخش برای طرح های 
تعاون پایه که بتواند مســیر آینده کشــور را در تأمین 
منابع هدایت کند بیش ازپیش همکاری داشــته باشند.
نماینده مردم ایلام، ایوان، چرداول، مهران و ملکشاهی 
و سیروان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به بحث 
اقتصاد مقاومتی و اینکه اقتصاد مقاومتی به منزله اقتصاد 
ریاضتی نیســت، ادامه داد: باید از ظرفیت های اقتصاد 
دولتی و تعاونی ها و بخش خصوصی اســتفاده کنیم تا 
بتوانیم به یک درآمد پایدار برای اداره حاکمیت برسیم.
وی برنامه ریزی مدون اجرای قوانین موضوعی کشور 
در حوزه تعاونی ها را شرطی لازم برای این مهم دانست.

بسطامی با اشاره به مشکلات در حوزه اقتصاد مبتنی بر 
تعاونی ها گفت: ضروری است در این دولت که منادی 
عدالت است و مجلس و دولت با یکدیگر همسو هستند 
در این مسیر متناسب با مطالبات مردم و رهبری و اسناد 
بالادســتی بیش ازپیش تلاش کنیم و بــا بهره گیری از 
ظرفیت های کشور، در حوزه های مختلف توسعه تعاون 
شرکت کنیم.عضو کمیســیون اجتماعی مجلس با مهم 
خواندن نقش تعاونی ها در کارآفرینی ادامه داد: بایستی 
حوزه های کارآفرینی را در بخش تعاون توسعه دهیم و 
تا حد امکان جاذبه های لازم را برای کارآفرینان فراهم 
کنیم.وی ادامه داد: تقویت بخش کارآفرینی و تشــویق 
کارآفرینان با معاف شدن آن ها از مالیات و بهره گیری از 
صندوق توسعه ملی برای کارآفرینان باید بیش ازپیش 

مد نظر مسئولان باشد.

ممنوعیت اخذ وثیقه نقدی قبل و یا بعد از اعطای تسهیلات
هیئت عامل بانک مرکزی در شصت و نهمین جلسه مورخ ۲۱ اسفند ۱۴۰۰ تصمیم نهایی در خصوص موضوع ممنوعیت اخذ وثیقه نقدی قبل و یا بعد از اعطای تسهیلات را اتخاذ کرد.به گزارش 
اقتصادسرآمد، هیئت عامل بانک مرکزی پس از برگزاری جلسات کارشناسی طی سه ماه گذشته در این بانک مقرر نمود:۱. همان گونه که در بخشنامه های متعدد قبلی از جمله بخشنامه های شماره 
۶۲۶۶۸      .۹۱ مورخ ۱۰       .۳       .۱۳۹۱، شماره ۲۲۴۳۰۶      .۹۳ مورخ ۲۱      .۸      .۱۳۹۳، شماره ۶۲۳۵۸      .۹۴ مورخ ۱۲      .۳      .۱۳۹۴، شماره ۲۲۵۱۴۹    .۹۵ مورخ ۱۵    .۷    .۱۳۹۵ و شماره ۹۹.۱۰۰۸۳۲ مورخ ۹ .۴ . ۱۳۹۹ به 
کرات تأکید گردیده است، بلوکه نمودن بخشی از تسهیلات اعطایی به مشتریان، در قالب انواع سپرده ها توسط بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی ممنوع است.۲. از تاریخ تصویب این مصوبه، 
اخذ هرگونه سپرده به عنوان وثیقه نقدی به هر عنوان قبل و یا بعد از اعطای تسهیلات توسط بانک/موسسه اعتباری غیربانکی ممنوع است.۳. مواکداً یادآور می گردد، چنانچه بانک / موسسه اعتباری 
غیربانکی در راستای بخشنامه شماره ۹۹.۱۰۰۸۳۲ مورخ ۹ .۴ . ۱۳۹۹ قبل از اعطای تسهیلات و منوط به توافق بانک / موسسه اعتباری غیربانکی اقدام به اخذ وثیقه نقدی در قالب سپرده سرمایه گذاری 
مدت دار از تسهیلات گیرنده نموده است، پرداخت سود علی الحساب به سپرده مذکور معادل نرخ سود متناظر با دوره زمانی آن سپرده مشابه سپرده هایی که وثیقه تسهیلات نمی باشند، الزامی است. 

هما حســینی -  بازار ارز این روز ها به شدت چشم به 
مذاکرات وین و اخبار مثبت توافق دوخته، اما در عین 
حال برخلاف تصورات واکنش شــارپی به این اخبار 
نشان نداده است. درحال حاضر نرخ دلار وارد کانال ۲۵ هزارتومان 
شده و به گفته میثم رادپور کارشناس ارز اثر توافق هسته ای تا همین 
الان روی نرخ دلار تخلیه شده و با خبر نهایی توافق منتشر کاهش 

بیش از ۱۰ درصدی نرخ دلار نباید باشیم.
بازار آزاد ارز اولین روز هفته جاری را با عقب نشینی دلار آغاز کرد 
و نرخ دلار به ۲۵ هزار تومان رسید و در ســاعاتی از روز حتی تا 
۲۴ هزار و ۳۰۰ تومان نیز معامله شد. هفته گذشته دلار در محدوده 
قیمت ۲۶ هزار تومان معامله می شد. مهم ترین دلیلی که در این افت 
قیمت تاثیر داشته، اخبار مثبتی است که از مذاکرات وین به گوش 
رسیده است؛ مذاکراتی که ماه هاســت آغاز شده و به نظر می رسد 

اکنون در حال رسیدن به یک سرانجام است.
در هر بازه زمانی دیگر اخبار مثبت از این مذاکرات می توانســت 
بازار ارز را دچار تکانه شدید و سقوط بزرگی کند، اما زمان بر شدن 
مذاکرات و ابهام در ماهیت توافق که آیا تهاتر نفت در ازای کالاست 
یا ورود نقدینگی ارزی، باعث شــد با وجود اخبار مهم از به نتیجه 
رســیدن مذاکرات، بازار ارز واکنش شارپی به این موضوع نداشته 
باشد و فقط یک کانال عقب بنشیند. به گفته کارشناسان اثر ریزشی 
اخبار توافق بر نرخ ارز به اصطلاح پیش خور شده و به همین دلیل 

هم شاهد تحول جدی در این بازار نیستیم.
همچنان که حتی زمانی که خطیــب زاده وزیر امور خارجه خبر از 
آماده شدن پیش نویس توافق داد، بازار ارز دچار ریزش جدی نشد. 
به گزارش اقتصاد ســرآمد، میثم رادپور کارشناس ارز در گفتگو با 
رویداد۲۴ در باره اثر اخبار وین بر بازار ارز توضیح می دهد: در حال 
حاضر ما با یک تورم ۴۰ درصدی در اقتصــاد ایران مواجهیم و به 
لحاظ داخلی از این محل فشار روی ارز است. این نکته از این منظر 
مهم است که اگر عوامل بیرونی را فاکتور بگیریم، بازار ارز باید در 
ماه های اخیر به دلیل همین تورم کل اقتصاد با افزایش قیمت مواجه 
می شد. اما به دلیل اخبار و حواشــی مربوط به یک عامل خارجی 
یعنی مذاکرات هســته ای این ترمز افزایش قیمت کشیده شده و به 
هیمن خاطر هم در ماه های اخیر ما شــاهد افزایش قیمت نرخ ارز 
نبودیم درحالی که به دلیل مولفه تورم ۴۰ درصدی قاعدتا نرخ ارز 
هم باید افزایش پیدا می کرد. پس این واقعیت به خوبی به ما نشان 
می دهد اثر کاهش قیمت نرخ ارز ناشی از اخبار مذاکرات تا همین 
الان پیش خور شده و اثر بزرگی روی قیمت دلار نخواهد داشت. 
کماآنکه همین الان هــم ریزش نرخ ارز حتی بــه دو هزار تومان 

نرسید.او ادامه می دهد: بخش زیادی از خوش بینی ها درمورد توافق 
تا همین الان روی نرخ ارز معکس شده است. حالا زمانی که خبر 
نهایی و رسمی توافق از ســوی مقامات ایرانی مطرح شود، انتظار 
داریم بین ۵ تا ۱۰ درصد دیگر هم نرخ دلار کاهش پیدا کند، اما به 
هیچ وجه تصور نمی کنم که قیمت ارز شاهد تکانه شدید شود. به 
عنوان مثال به هیچ عنوان پیش بینــی نمی کنم که قیمت دلار به ۲۰ 
هزار تومان برسد. حتی اگر بر اثر هیجان های دلار به چنین نرخ هایی 

نزدیک شود هم موقتی است.
رادپور در مــورد بدترین ســناریویی که می توان در سرنوشــت 
مذاکرات متصور بود توضیح می دهد: اگر افق مذاکرات تیره شود 
و نگرانی ها زیاد شود و این معادلات جدی باشد، نرخ دلار دوباره 

وارد مدار افزایشی و رو به بالا می شود.
به گفته این کارشناس ارز تعلل در اعلام نهایی خبر توافق می تواند 
بسیار برای بازار نگران کننده باشد و دوباره قیمت ها را بالا می برد. 
چراکه اگر بازار به این جمع بندی برسد که افق روشنی از مذاکرات 
وین نمی توان داشت، حتی شــاهد جهش قیمتی در این بازار هم 

خواهیم بود؛ بنابراین خیلی مهم است که مقامات ایرانی در اعلام 
اخبار مذاکرات به موقع و به هنگام عمل کنند.

پیشتر ســعید اشــتیاقی، عضو اتاق بازرگانی ایران و چین درباره 
وضعیت بازار ارز پس از توافق وین نوشــت: درباره نرخ دقیق تا 
پایان سال هم پیش بینی هایی مبنی بر بسته شدن قیمت در محدوده 
۲۵.۵۰۰ تا ۲۷۰۰۰ هزار تومان بود اما چنانچــه مذاکرات احیای 
برجام به نتیجه رسد می توان امیدوار بود که قیمت تا ۲۲۰۰۰ هزار 

تومان و کمتر هم عقب نشینی کند.
وی افزود: باز هم باید تأکید کنم که در شرایط فعلی اقتصاد کشور 

عامل پیش برنده تولید ثبات قیمت ارز است و نه کاهش آن.
عضو اتاق بازرگانی ایران و چین تصریح کرد: در شرایط مذکور پس 
از یک دوره ثبات دولت می تواند با مابه التفاوت به دســت آمده از 
بازار و فروش ارز برنامه هایی همچون ایجاد رقابت در بخش های 
صنعت و تولید، کاهش تدریجی رانت، افزایش شــفافیت، کاهش 
مداخلات در نظام قیمت گذاری و از همه مهم تر مبارزه با فساد مالی 

و اداری را در دستور کار قرار دهد.

منتظر تاثیر بیشتر نباشید 

توافقاحتمالی،تنها۱۰درصدقیمتدلارراکاهشمیدهد

برگزیده ها

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی 
از ثبت طرح اصلاح قانون بیمه اجباری شخص ثالث 
خبر داد و گفت: در این اصلاحیه صاحبان خودروهای 
لوکس باید با استفاده از بیمه بدنه، خسارات وارد شده به خودروی 
خود را تامین کنند تا به اقشار ضعیف جامعه هزینه اضافی تحمیل 
نشود.به گزارش اقتصادسرآمد، علی خضریان با اعلام خبر ثبت 
طرح اصلاح قانون بیمه اجباری شخص ثالث به خبرنگاران گفت: 
در قانون بیمه اجباری شخص ثالث که در سال ۱۳۹۵ به تصویب 
مجلس شورای اسلامی رسیده است، خودروها به دو نوع متعارف 
و غیرمتعارف تقسیم بندی شده اند، در قانون مذکور چنانچه ارزش 
خودرو کمتــر از نصف دیه کامل یک مرد مســلمان در ماه حرام 
باشد، خودرو متعارف و در غیر این صورت خودروی غیرمتعارف 
شــناخته می شــود که با نرخ اعلامی برای دیه در ســال جاری 
خودروهای بالای ۳۲۰ میلیون تومان، در حکم غیر متعارف شناخته 
می شوند.سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی 
افزود: در قانون بیمه شخص ثالث عنوان گردیده که »خسارت مالی 
ناشی از حوادث رانندگی صرفا تا میزان خسارت متناظر وارده به 
گرانترین خودروی متعارف از طریق بیمه شخص ثالث و یا مقصر 
حادثه قابل جبران خواهد بود.« امــا در عمل صاحبان خودروی 
حادثه دیده با شکایت در دادگاه و طلب افت قیمت، مابقی خسارات 
وارد شده به خودروی خود را از مقصر حادثه خواهند گرفت. که 
این قانون فقط تعهدات بیمه گر را کاهش و شــکایت در محاکم 
قضایی را افزایش داده و باعث فشــار اقتصادی به مردم ضعیف 
شده است.عضو هیات رئیسه کمیسیون اصل نود مجلس گفت: در 
واقع زیان دیده ای که خودروی غیرمتعارف دارد پس از مراجعه به 
شرکت بیمه و دریافت خسارت طبق اصل تناظر از بیمه گر، مجددا 
به مقصر حادثه مراجعه و خواستار دریافت خسارت ناشی از افت 
قیمت خودرو می شود که محاکم قضایی بدون درنظر گرفتن اصل 
تناظر و لحاظ کردن میزان مسئولیت شرکت بیمه اقدام به صدور 
حکم می نمایند.نماینده مــردم تهران در مجلــس افزود: تصور 
تصادف یک تاکسی پراید با یک خودروی لوکس چند میلیاردی که 
در شهرها کم هم تردد ندارند، بسیار نگران کننده خواهد بود چرا 
که در چنین شرایطی حتی کل قیمت پراید در مقابل افت قیمت آن 
خودروی لوکس ناچیز خواهد بود، در واقع می تواند راه درآمدی یا 
کل دارایی یک خانواده متوسط و ضعیف را از آنها بگیرد.سخنگوی 
کمیسیون اصل نود افزود: در خصوص افت قیمت خودرو نیز که 
یکی از مصادیق خسارات مالی ناشی از حوادث رانندگی است باید 

اصل تناظر اعمال شود .مهر

رییس هیات عامل صندوق توسعه ملی با تاکید بر لزوم 
تغییر رویه صندوق توســعه ملی، گفت: اگر صندوق 
تنها با روش تســهیلات دهی به کار خــود ادامه دهد 
و به سرعت سبد دارایی خود را متنوع نکند چاره ای 
جز پذیرش سرنوشت تلخ حساب ذخیره ارزی ندارد.به گزارش 
اقتصادســرآمد، مهدی غضنفری در آیین تودیع و معارفه مدیران 
بانکی و اعتباری و آمار و برنامه ریزی،  با تجلیل از دبیران سلسله 
نشست های همایش علمی - تخصصی و گرامیداشت مقام جانباز 
افزود: تمامی کارشناسان معتقدند صندوق توسعه ملی باید همانند 
سایر صندوق های ثروت ملی جهان، ســبد دارایی خود را تغییر 
داده و در بخش سرمایه گذاری به ویژه کم ریسک و پربازده وارد 
شود.وی با تقدیر از دست اندرکاران برگزاری سلسله نشست های 
علمی-تخصصی صندوق توسعه ملی که در بهمن و اسفندماه سال 
جاری به صورت مجازی برگزار شد، با تأکید بر تغییر دیدگاه در 
صندوق توسعه ملی، اظهارداشــت: تمام تلاش مان این است که 
صندوق را به سمتی ببریم که مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( 
مد نظر دارند.غضنفری افزود: رضایت خاطر رهبر معظم انقلاب، 
وظیفه ماست و باید در مســیر این اصلاح مأموریت ها و نقش ها، 
بدنبال افزایش اثربخشــی صندوق باشــیم و این کار تنها با تنوع 
بخشی به سبد دارایی های آن حاصل خواهد شد و در این صورت 
صندوق توسعه ملی به صندوق ثروت ملی آیندگان تبدیل خواهد 
شد.رییس هیات عامل صندوق توســعه ملی با تشریح عملکرد 
صندوق در دوران قبلی، ضمن تشکر از همه مدیران و کارشناسان 
در ده سال گذشــته، افزود: همکاران من در صندوق توسعه ملی 
در سنوات گذشــته کوشــیده اند وفق مقررات و در چارچوب 
اساسنامه، ۴۰ میلیارد دلار تسهیلات از منابع صندوق را در اختیار 
بخش خصوصی و نهادهــای عمومی غیر دولتی قــرار دهند که 
موجب تأسیس صدها واحد صنعتی و خدماتی جدید شده است. 
در عین حال با کمال تأســف، علیرغم همه تلاش های همکاران 
من در صندوق، منابع صندوق در بسیاری از این پروژه ها رسوب 
کرده است. تحلیل کارشناسان به ما می گوید یکی از علل شکست 
بانک های عامل در انجام درست تعهدات خود، پایین بودن توان و 
کفایت سرمایه آنهاست.وی اضافه کرد: بانک های عامل در اسناد 
و مدارک موجود متعهد شده اند که در صورت نکول و استنکاف 
تســهیلات گیرندگان، بلافاصله اقســاط صندوق را به نیابت از 
مشتری پرداخت کنند؛ اما آنها اعلام می کنند که علیرغم دریافت 
۲ درصد سود برای پذیرش چنین ریســکی، توان بازپرداخت به 

صندوق را ندارند. 

رییس سازمان بورس از پرداخت سود سهام عدالت 
خبر داد و گفت: ۴۳ میلیون مشــمول ســهام عدالت 
ســود اعلام شــده را دریافت می کنند.بــه گزارش 
اقتصادســرآمد،  مجید عشــقی با بیان اینکه ۴۳ میلیون دارندگان 
سهام عدالت سجامی شده اند یا اینکه شماره حسابی درستی ثبت 
کرده اند، ادامه داد: تمام این افراد شــب گذشته سود سهام عدالت 
را دریافت کردن.وی افزود: مشمولانی که ارزش اولیه سهام آن ها 
۴۹۲ هزار تومان است حدود ۵۳۲ هزار تومان دریافت می کنند و 
مشمولانی که ارزش اولیه سهام آن ها ۵۳۲ هزار تومان است، حدود 
۵۷۵ هزار تومان و مشمولانی که ارزش اولیه سهام آن ها یک میلیون 
تومان است هم حدود یک میلیون تومان سود دریافت خواهند کرد.

عشقی گفت: آن مشمولانی که بخشــی از سهام خود را فروختند 
به اندازه همان سهامی که دارند، سود دریافت خواهند کرد.وی با 
اشاره باز شدن دامنه نوسان در ســال ۱۴۰۱ اظهار داشت: درباره 
دامنه نامتقارن هنوز هیچ تصمیمــی نگرفته ایم و در یک تاریخی 
به طور تدریجی باید باز کردن دامنه نوسان را شروع کنیم .رییس 
سازمان بورس افزود: از ابتدای ســال ۱۴۰۱ درباره دامنه تصمیم 
می گیریم و معتقدم یک درصد بازگشــایی دامنه نوسان ریسکی 
نخواهد داشت.وی درباره سهامداران دچار زیان و ضرر شده اند، 
گفت: هیچ کسی نمی تواند به صورت دقیق بگوید که این افراد چه 
زمانی می توانند از ضرر خارج شوند و چنین ادعایی داشته باشد که 
این افراد چه زمانی به سود می رسند چراکه افراد پرتفوی متفاوتی 
از هم دارند یا اینکه برخی از آنها تک ســهام خریدند که با همان 
سهام ۹۰ درصد زیان کرده اند یا افرادی با سهام یا پرتفوی دیگری 
بیش از ۵۰ درصد زیان دیده اند.عشقی با بیان اینکه در همین شرایط 
عده ای سود کردند اما این افراد هم نسبت به میزان سود خود منتقد 
هستند که حق هم دارند.رییس سازمان بورس با اشاره به مالیات 
بر شرکت ها که در لایحه بودجه آمده است، گفت:  براساس آنچه 
در لایحه بودجه آمده ســال آینده نرخ مالیات بر شرکت ها از  ۲۵ 
درصد به ۲۰ درصد کاهش می یابــد و همچنین در لایحه بودجه 
مهمترین بحث، اصلاح نرخ قیمت گذاری گاز و منطقی شدن آن 
بود که مورد توجه قرار گرفت.اصلاح قیمت گاز و منطقی شــدن 
آن را در لایحه ۱۴۰۱ دیده ایم که اگر با آن موافق شــود نفع بازار 
سرمایه خواهد شد.وی  درباره پرداخت شــرکت هایی که به هر 
بهانه ای تا به الان سود تعیین شــده را به مردم پرداخت نکرده اند، 
گفت: از سال آینده تمام شرکت ها ملزم هستند که سود را از طریق 
سجام برای مردم واریز کنند اما این بستگی به این دارند که مردم 

هم سجام داشته باشند.

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس خبرداد 
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